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هدفتدالدردفةدإددددللعرفلدرى أثل افلكاألدرىندمددللالتلددف دللدرىناةدللدرقةددددىءدفتدلل ا دم دللد  د ل

درقىودزن،ل افلتخةلضلدرىناةلل تحقلقلدرقلزةلدرىنمتةدلللرقنىام لدرردأتم لدرادنم لللاقف نللل

لدت لدحدمإدددد للدرىندمرل ،لل(لدإددددى دم165جدفة ل رىحقلقلهد دلدرءدفثلتولتوز  ل  ندل،ل افلتدلم

(لدإدى منللادمرحلل93(لدإدى منللدنءمل 127 دف أيلدلإنىمجل د للتاكلدرردأتم  ل تولدإدى )ل 

 .(لدتلدرقةىاقل%73راىحالللدلإحامئل لانة لل 

تواداالدرفةدإدللعرفل ف لدتلدرنىمئملدتلكهقءم لكنلدرردأتم لدرادنم لللدحللدرفةدإدللت  قلل

ةللدرقةدىءفتل،ل ا م للد  د لدرقىودزن لحل لحاداال  مةةلت  لقلدف لللت لًدتلدف للدرىنا

درىناةللدرقةدىءفتلل افلدرقأت للدرأدا للتللتأتل لدر  مةد لانمً ل افلدرقىوإدالدرحةدمال،لتلل

حلتلحاددداال  مةةلت  لقلا م للد  د لدرقىودزنل افلدرىأتل لدر م دددأ،لاملإلدددمتللعرفلكنل

دحف   للتللدلاإددىةم ةلدتلد إددمرل لدرقحمإدد لللدرحف ال لدقملللكتأد لدر لنلل فةتونلكنلهنمك

 . ظءألدرحمجللعرفلعجأد لدرقز فلدتلدرىنمدللالتلتاكلد إمرل  لرقز فلدتلدلاإىةم ةلدنءم

تقملتوادداالدرفةدإددللعرفلكنلدف للدرىناةللدرقةددىءفتلل  قلل افلإددفلك ج لدرقاددوةلدرىلل

لتلكنلا دم دللد  د لدرقىودزنلت قدلل افلإدددددفلةدتقدالت  لقلا دم دللد  د لدرقىودزن،لتللحل

 .درقاوةلدر يل أدتقلت  لقلدف للدرىناةللدرقةىءفتل

املإلدمتللعرفلدملإد ق لتواداالدرفةدإدللعرفلكنلدف للدرىناةللدرقةدىءفتلل حىمجلدرفلد اودم لل

فلحوللتقللولد  د لدرىرددللالل دلاإددىأدتلاللد مً،لتللحلتلكنلا م للد  د لدرقىودزنلتحىمجلعر

 .تف لقءملاق اودم لحوللع دةةلدرىناةل

تقملكنلت  لقلد إداوالتلد ملًإدوثل ي يلعرفلدرحادولل افلدزد ملتنمتةدلللكت ألدتلتاكلدرىلل

 . ىولدرحاولل الءمل نفلدرى  لقلدرقنةأ لرءقم

انمً ل افلدملإدددد ق لدتلنىمئملتواددددللدرفةدإددددللامر قلل افلعحفدتلدز فلدتلدرىنمدللالتلل

لللإ دةةلدرىناةللد لد إددمرل لدرحف اللرىقللولد  د ،لرقمل حقق له دلدرىنمدللدتللد إددمرل لدرحف ال

 .دإىةم ةلت أىلدتلتاكلد إمرل 
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The aim of this study is to identify the impact of the integration between the target 

cost approach and the balanced scorecard on cost reduction and achieving 

competitive advantage in Jeddah industrial companies' products. To achieve this 

goal, (165) questionnaires were distributed to cost accountants and production 

managers within those companies. (127) questionnaires were received; (93) were 

valid for statistical analysis, and they estimated (%73) percent of the total received 

questionnaires. 

The study reached a number of significant results, including the following: The 

industrial companies under study apply the target cost approach and the balanced 

scorecard .The phrase of "the target cost approach" was the fourth in the phrases' 

order according to the arithmetic average, while the phrase of "balanced scorecard 

approach" came in the tenth position. The study also found that the survey samples 

are aware of the limited usage of these modern approaches in administrative 

accountancy, thus necessitating the implementation of more integration between 

them to increase their utilization. 

It also found that the target cost approach fills the gaps accompanying the 

implementation of the balanced scorecard approach, while the balanced scorecard 

fills the gaps accompanying the implantation of the target cost approach. In addition 

to that, the target cost approach needs information about the operational and strategic 

performance evaluation, while the balanced scorecard needs information about cost 

management. Furthermore, the application of these approaches together will lead to 

achieving more competitive advantages than the individual application of each 

approach. 

The study recommended that further integration be done between the modern 

approaches in cost management and performance evaluation so that more utilization 

can be achieved when applying these approaches. 

 


